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سرمقاله

دعوای سیاسی برسر گرانی
ادامه از صفحه یک

از  و  دانست  قدر  را  دیپلماتیک  فرصت های 
ها حاصل  این  کرد. همه  پردازی دوری  خیال 
تجربه مسئولانی است که از اتفاق قرار بود در 
دولت فعلی فارغ از تفکرات سیاسی از مشورت 
آنان بهره برده شود اما در نهایت جور دیگری 

رقم خورد.
در پایان اما باید گفت که از دل این دعواها 
که  حالی  در  شود  نمی  مردم  نصیب  چیزی 
و  تورمی  انتظارات  جز  اقتصادی  چشم انداز 
داغ شدن پول چیز تازه ای ندارد. در عین حال 
مردم دچار اضطراب برای ورود به سال جدید 
هستند در حالی که نمی دانند آیا قدم در بی 
پولی مضاعف خواهند شد و همچنان باید به 
دنبال افزایش قیمت ها بدوند، در حالی که حال 
روحی مناسبی از سایر حوزه های اجتماعی هم 
ندارند؟ در مجموع به نظر می رسد تنها راه عبور 
از این وضعیت بازگشت به خرد جمعی حاصل 
از عقلانیت است حتی اگر نیاز باشد از هرچه 

افکار شعار زده است عبور کرد.

خبر

اخبار

مجوز مجلس به بانک مرکزی برای 
فروش ارز

بانک  اسلامی،  شورای  مجلس  نمایندگان 
مرکزی را مجاز دانستند نسبت به فروش ارز به 
نرخ حداکثر دو درصد کمتر از میانگین نرخ ارز 

صادرات در سال ۱۴۰۲ اقدام کند.
ایسنا، مجتبی یوسفی در جلسه  به گزارش 
علنی بعد از ظهر دیروز مجلس شورای اسلامی 
و در جریان بررسی بخش درآمدی لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۲ ، پیشنهاد حذف درآمدی بند الحاقی 

۶ تبصره یک لایحه بودجه را مطرح کرد.
وی در توضیح پیشنهاد خود بیان کرد: ما امروز 
در مجلس شورای اسلامی و با حضور معاون 
اول رئیس جمهور، وزیر اقتصاد و رئیس بانک 
مرکزی پیرامون دغدغه های ارزی به وجود آمده 
جلسه ای تشکیل دادیم چرا که این مشکلات، 

معیشت مردم را تحت تاثیر قرار داده است.
وی ادامه داد: تاکید ما بر این است که بانک 
مرکزی باید مدیریت بازار ارز را در دست بگیرد 
ارز  تامین  برای  دارد  قصد  مرکزی  بانک  اگر  و 
کالاهای اساسی و حمایت از تولید کننده و یا 
تامین ارز دارو در بازار دخالت کند ما نباید دست 
آن را ببندیم. اگر ما امروز به این مصوبه که در 
کمیسیون تلفیق اضافه شده رای دهیم به نوعی 
دست بانک مرکزی را می بندیم آنگاه فردا نیز حق 
اعتراض نداریم. پیشنهاد بنده این است که با 

حذف این بند موافقت کنید.
این  با  موافقت  در  زنگنه  ادامه محسن  در 
پیشنهاد تاکید کرد: اکنون نرخ های متفاوتی برای 
ارز در بازار وجود دارد نظیر نرخ نیمایی ۲۸ و ۵۰۰ 
تومانی و یا نرخ نیما پلاس ۴۱ و ۵۰۰ هزار تومانی 
و یا نرخ بازار آزاد. حال سوال اصلی این است که 
اصلا میانگین نرخ ارز صادراتی چه مقدار است 

که در این مصوبه آورده شده است؟
سازمان  رئیس  میرکاظمی  ادامه مسعود  در 
پیشنهاد  این  با  موافقت  بودجه در  و  برنامه 
حذف بیان کرد: بانک مرکزی موظف است که 
سیاست های ارزی را تنظیم کند. حتی اکنون این 
بحث مطرح است که بانک مرکزی استقلال پیدا 
کرده و دولت در تصمیم گیری های آن دخل و 
تصرف نداشته باشد اما با این مصوبه، مجلس 
که  می گوید  مرکزی  بانک  به  اسلامی  شورای 
چگونه در حوزه ارز سیاست گذاری کند پس باید 
مسئولیت تغییرات نرخ ارز را بپذیرد. در حالی 
که بانک مرکزی در این حوزه مسئولیت به عهده 

دارد.
رحیم زارع سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه 
ادامه تصریح کرد:  مجلس شورای اسلامی در 
نظام ارزی باید شناور مدیریت شده و ما نیز با 
بانک مرکزی همراه هستیم، این مصوبه باعث 

ثبات در بازار ارز خواهد شد.
در ادامه نمایندگان با حذف این بند مخالفت 
الحاقی ۶  بند  درآمدی  بخش  براساس  کردند. 
تبصره یک لایحه بودجه به منظور حداقل سازی 
است  مجاز  مرکزی  بانک  ارز،  بازار  نوسانات 
نسبت به فروش ارز به نرخ حداکثر دو درصد 

پاسخ ایران به درخواست »سوختی« 
طالبان

مشاور اقتصادی نماینده ویژه رئیس جمهوری در 
امور افغانستان از تمدید دو ماهه مجوز ترانزیت 

سوخت )گازوئیل( از ایران به افغانستان خبر داد.
با  گفت وگو  در  قصاب  جوانمرد  مهدی  محمد 
ایسنا با اعلام این مطلب اظهار داشت: با توجه به 
درخواست های مکرر طالبان از ایران مبنی بر تامین 
سوخت و در راستای اهداف کشور مجوز تمدید دو 
ماهه ترانزیت سوخت به کشور افغانستان با رعایت 
قوانین قبلی صادر شد. وی تصریح کرد: از تاریخ 
۱۰/۱۲/۱۴۰۱ تا ۰۷/۰۲/۱۴۰۲ مجوز ترانزیت گازوئیل 
به مدت دو ماه با تایید حسن کاظمی قمی نماینده 
ویژه رئیس جمهوری در امور افغانستان تمدید شد.

جزئیات جلسه کمیسیون امنیت 
ملی مجلس با معاون ضدجاسوسی 

وزارت اطلاعات
سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  سخنگوی 
خارجی مجلس جزئیات جلسه این کمیسیون با 
معاون ضدجاسوسی وزارت اطلاعات را تشریح کرد.

سخنگوی  عمویی  ابوالفضل  ایلنا،  گزارش  به 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
کمیسیون،  این  امروز  ظهر  جلسه  خصوص  در 
با  اطلاعات  وزارت  ضدجاسوسی  معاون  گفت: 
حضور در کمیسیون امنیت ملی مجلس شورای 
این  اشراف  و  اخیر  اقدامات  از  گزارشی  اسلامی، 
سرویس های  برنامه های  با  مقابله  در  معاونت 
اطلاعاتی حریف، از جمله صهیونیست ها ارائه کرد. 

شده،  ارائه  گزارش  براساس  داد:  ادامه  وی 
تلاش های  دشمن،  اطلاعاتی  سرویس های 
و خرابکاری در  نفوذ  اطلاع،  متعددی در کسب 
مراکز حساس و مهم کشور داشته اند که عمده این 
موارد با هوشیاری نهادهای امنیتی کشورمان، بی 
اثر شده است و در موارد خاصی در طراحی های 
فریب اطلاعاتی جمهوری اسلامی گرفتار شده اند. 

عمویی تصریح کرد: براساس گفته های مقامات 
معاونت ضدجاسوسی، ضربه به صنایع نظامی، 
نفوذ در مراودات اقتصادی به منظور ایجاد بحران 
برنامه های  جمله  از  آشوبگران  سازماندهی  و 
سرویس های متخاصم بوده که وزارت اطلاعات در 

حال مقابله با آنهاست.
وی افزود: در این جلسه نمایندگان ضمن طرح 
سوالاتی درباره گزارش ارائه شده و تقدیر از موارد 
خنثی شده از اقدامات دشمن، بر هوشیاری کامل 
نیروهای امنیتی در جنگ اطلاعاتی تاکید کردند. 
حاضران در جلسه، حافظان اصلی امنیت کشور 
را مردم دانستند و بر تقویت رویکرد »امنیت مردم 

پایه« تاکید کردند. 
اعضای  گفت:  پایان  در  تهران  مردم  نماینده 
و  دشمن  برنامه های  تبیین  خواستار  کمیسیون 
اقدامات وزارت اطلاعات به نحو مقتضی برای افکار 

عمومی شدند.

آخرین وضعیت وزیر ورزش و 
جوانان

بقیةالله)عج(  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
گفت: در زمان حاضر آقای سجادی، وزیر ورزش، 
وضعیت جسمانی پایداری دارد و از شب گذشته 

تاکنون شرایط او رو به بهبودی رفته است.
در  ابوالقاسمی  حسن  خبرآنلاین،  گزارش  به 
گفت وگویی درباره وضعیت حمید سجادی؛ وزیر 
ورزش اظهار کرد:  وزیر ورزش به  تازگی به تهران 
منتقل شده و در آی سی یو بستری است و امروز 
نیز جلسه ای در خصوص وضعیت او برگزار شده 
سجادی  آقای  حاضر  زمان  در  افزود:  وی  است. 
وضعیت جسمانی پایداری دارد و از شب گذشته 

تاکنون، شرایط او رو به بهبودی رفته است.
گفتنی است پیش از این فرهادیان رئیس دفتر 
کرده  اعلام  ورزشی  فدراسیون های  مشترک  امور 
بود: با تمهیداتی که در نظر گرفته شد وزیر ورزش 
تیم  از  روحانی  و  معتمدکیا  محسن  همراه  به 
تشریفات جمعه شب به تهران منتقل شدند و در 
حال حاضر در یکی از مراکز درمانی تهران مشغول 

مداوا هستند.
به دلیل شدت صدمات، وزیر ورزش در  البته 
خواب مصنوعی است تا روند درمان به خوبی طی 
درخواست  ایران  ملت شریف  و  مردم  از  و  شود 
داریم تا همچنان با دعای خیر خود خادمان ورزش 
ایران را حمایت کنند تا انشالله هر چه زودتر به 

کانون گرم خانواده و جامعه ورزش باز گردند.

در همین رابطه سید نظام الدین موسوی سخنگوی 
هیات رئیسه مجلس در حاشیه جلسه علنی دیروز 
مجلس با حضور در جمع خبرنگاران ضمن تشریح 
جزییات  این جلسه با توجه به تحولات و تلاطم هایی 
ارز شاهد  بازار  در  اخیر  و هفته های  روزها  که در 
بودیم و برخی مسائل پیرامون افزایش قیمت کالاها 
و به ویژه ارز که در افکار عمومی سوالات و ابهامات 
متعددی را به وجود آورده است امروز در خانه ملت 
با حضور مسئولان ارشد اقتصادی دولت جلسه ای 
اقتصادی  و  ارزی  در خصوص مسائل  را  غیرعلنی 

کشور برگزار کردیم.
وی در ادامه اظهار کرد: در این جلسه معاون اول 
بانک  کل  رئیس  و  اقتصاد  وزیر  جمهوری،  رئیس 
مرکزی حضور یافتند حدود ۱۰ تن از نمایندگان اعم 
از روسای کمیسیون های اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی و برخی دیگر از نمایندگان نکات و مطالب 
خود را مطرح کردند اعضای دولت نیز در این جلسه 
گزارشی را به نمایندگان ارائه کردند آنچه که مشخص 
بود هم مجلس شورای اسلامی و هم دولت به عنوان 
قانون گذار و مدیر اجرایی حساسیت لازم را پیرامون 
تحولات ارزی دارد. نمایندگان به واسطه تعاملی که 
با مردم دارند بیشتر در معرض اعلام این ابهامات 
و فشارها از سوی مردم بوده و مسئولان دولتی نیز 
به  ارز می تواند  بازار  تلاطم های  که  داشتند  اذعان 

معیشت مردم و اقتصاد کشور آسیب وارد کند.
نشست  این  در  کرد:  تصریح  ادامه  در  موسوی 
انتقادات و پیشنهاداتی از جانب نمایندگان مطرح 
شد؛ یکی از نکات این بود که سیاست واحدی در 
را  متفاوتی  صحبت های  ما  ندارد  وجود  ارز  حوزه 
مسئولان  زبان  از  ارزی  سیاست های  در خصوص 
می شنویم که این امر سبب القای ناهماهنگی در 
سطح دولت می شود. عدم اجرای برخی احکام قانونی 
بودجه نظیر کالابرگ از دیگر نکات نمایندگان بود از 
سویی دیگر برخی از نمایندگان تاکید داشتند که 
نگاه کارشناسی دولت در زمینه ارز مشخص نیست 
از دیگر انتقادات نمایندگان عدم اشراف کامل بانک 

مرکزی در بازار ارز بود.
وی در ادامه اظهار کرد: نمایندگان دولت نیز در 
گزارش هایی که ارائه کردند تاکید داشتند که مسائل 
مربوط به ارز ناشی از کمبود ارز یا مشکلات ارزی 
در حوزه صادرات و واردات نیست و ما در این حوزه 
مساله مالی و اقتصادی نداریم بلکه این وضعیت را 
به واسطه جنگ ترجیحی که دشمن به راه انداخته و 
به دنبال ایجاد تزلزل در اقتصاد کشور است نسبت 
دادند. دشمن درصدد است از طریق تعیین نرخ های 
ساختگی بازار ارز را برهم بزند از سوی دیگر برخی 
خورده  شکست  اقتصادی  و  ارزی  سیاست های  از 
گذشته سبب بی اعتمادی مردم شده و این زمینه را 
فراهم کرده تا در بازار غیررسمی و توسط عناصری که 
عمدتا از خارج کشور صحنه گردان هستند نرخ دلار را 
بالا ببرند و مداخله ساختارشکنانه در بازار ارز داشته 
باشند. همچنین دولت بیشتر بر روی عوامل انتظاری 
تاکید داشت و نمایندگان دولت معتقد بودند که از 
نظر اقتصادی مشکلی نداریم البته آمارها در مجلس 

شورای اسلامی نیز این موضوع را تایید می کند.
سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی در 
ادامه تصریح کرد: ما در حوزه فروش نفت اکنون 
هزار  روزانه ۴۰۰  از  نفت  فروش  و  نداریم  مشکلی 
بشکه به بالای یک میلیون بشکه رسیده و برای وارد 
کردن ارز نیز مشکلی دیده نمی شود. در زمینه ورود 
ارز ناشی از صادرات نیز تسهیل صورت گرفته و بانک 

مرکزی نیز اعلام کرده که ذخائر ارزی به اندازه کافی 
است. بانک مرکزی امکانات لازم را برای پاسخگویی 
به تمام طرف های تقاضای ارز در اختیار دارد. تراز 
تجاری کشور نیز وضعیت خوبی دارد دوستان در 
دولت این نگاه را داشتند که مسائل و مشکلات بازار 

ارز ناشی از نگاه انتظاری است.
قبیل  از  مسائلی  کرد:  بیان  ادامه  در  وی 
مباحث  ارز،  حوزه  در  گذشته  غلط  سیاست های 
در  مرکزی  بانک  اشراف  عدم  و  تحریم  به  مربوط 
بازار طبق این گفته دولتمردان در حال رفع شدن 
هستند و دولت به دنبال این است که اشراف بانک 
مرکزی در پی مسائل ارزی تقویت شود. آنچه که از 
جانب نمایندگان مجلس شورای اسلامی مطرح شد 
و رئیس مجلس نیز در جمع بندی خود بر آن تاکید 
داشته اند که مجلس شورای اسلامی به فشارهای 
بیرونی و ورود مخرب دشمنان یا عناصر آنها در بازار 

ارز مطلع است.
موسوی ادامه داد: ما می دانیم که در جنگ ترکیبی 
تمام عیار دشمن علاوه بر جنبه سیاسی و اجتماعی 
این است  اقتصادی نیز دشمن به دنبال  در حوزه 
تا بازار ارز را برهم بزند. در این جنگ ترکیبی قطعا 
مجلس شورای اسلامی در کنار دولت است تا بتوانیم 
بازار ارز را مدیریت کنیم اما از نظر مجلس مواردی 
وجود دارد که بسترساز دخالت دشمن در بازار ارز 
می باشد. یکی از آنها فقدان نقشه راه است مجلس 
شورای اسلامی معتقد است که نقش راه مشخصی 
در حوزه بازار ارز وجود ندارد اگر این نقشه راه به 
سرعت شکل نگیرد دولت نمی تواند در بازار ارز اعمال 

حاکمیت کند. از سوی دیگر باید نگاه کارشناسی در 
اکنون  شود.  مشخص  دولت  سوی  از  ارزی  حوزه 
عده ای تلاطم های بازار ارز را ناشی از کسری بودجه، 
تورم و ناترازی بانک ها می دانند که معتقدند بازار ارز 

را تحت تاثیر قرار داده است.
وی در ادامه گفت: نگاه دیگر این است که مسائل 
و تحرک های ارزی زمینه ساز ایجاد تورم شده است. 
دولت  بر  نگاه ها  این  از  کدام  نمی دانیم  ما  اکنون 
غالب است. در اتخاذ سیاست های ارزی باید از نگاه 
کارشناسان و صاحبنظران استفاده شود. از سویی 
دیگر برخی از مصوبات مجلس به احکام بودجه که 
در مجلس به تصویب رسیده است و از سوی دولت 
اجرایی نمی شود مانند بحث کالابرگ مجلس با این 
شرط با حذف ارز ترجیحی موافقت کرد که در کنار 
آن کالابرگ به مردم داده شود اما دولت تا این لحظه 

این موضوع را اجرایی نکرده است.
نمایندگان  کرد:  نشان  خاطر  ادامه  در  موسوی 
اعتقاد دارند بخشی از آن مشکلات انتظاری که خود 
دولت به عنوان یکی از عوامل اختلال در حوزه ارزی 
می دانند، می تواند حل شود. پس از طرح مسائل 
یاد شده، دولت و مجلس از هماهنگی بیشتر در این 
زمینه استقبال کردند، لذا پیشنهاد شد برای اشراف 
بیشتر بر عرصه مسائل ارزی کشور، کمیته مشترکی 
از دولت و مجلس و همچنین  نمایندگانی  شامل 
سایر دستگاه ها و نهادهایی که ذی مدخل هستند در 
این زمینه شکل بگیرد و این کمیته سریعاً موضوع را 
رصد کرده و سیاست ها و هماهنگی لازم در این زمینه 
انجام شود تا بتوانیم در اسرع وقت وضعیت بازار ارز 

را از این اوضاع متلاطم و بی ثباتی که موجب رنج و 
ناراحتی مردم شده، نجات دهیم.

وی در ادامه بیان کرد: در این نشست معاون اول 
رئیس جمهور برنامه های کلان اقتصادی دولت را 
تشریح کردند. برخی از اقدامات کلان موجب می 
کشور  و  دولت  برای  جدیدی  درآمدی  منابع  شود 
گذاری های  و سرمایه  منابع  این  که  حاصل شود 
تاثیر خواهد داشت. در  ارز  بازار  جدید در کنترل 
نهایت می توان اذعان کرد در این جلسه تاکید بر 
تبیین راه، سیاست و تفکر مشخص در بازار ارز شد 
که متعاقباً بر این اساس کمیته هماهنگی در سطح 

قوا و دستگاه های مربوطه شکل خواهد گرفت.
سخنگوی هیات رئیسه مجلس در ادامه خاطرنشان 
کرد: همچنین ریاست مجلس نیز در این زمینه تاکید 
داشت که این موضوع مسئله ای مربوط به یک هفته 
و ماه نیست بلکه بحث ساعت است، لذا مسئولان 
در دولت و همچنین نمایندگان در مجلس باید تلاش 
کنند سیاست های اعلامی در این زمینه به سرعت 
عملیاتی شود تا بتوانند فضا را کنترل کنند تا دغدغه 
های مردم برطرف شده و وضعیت ارزی سامان یابد.
رئیس کل بانک مرکزی تاکید داشت بحث سامانه 
مبادله ای که راه اندازی شده، برای همه ابعاد تقاضا 
آمادگی وجود دارد و هیچ مشکلی برای پرداخت ارز 
به کسانی که به صورت واقعی تقاضا دارند، وجود 
ندارد و امکان تامین وجود دارد، همچنین وضعیت 
وارد شدن ارز به داخل کشور نیز از تراستی ها و یا 
جاهای دیگری که مدنظر است طی سفرهای اخیر  

شرایط خوبی را فراهم کنند.

پروژه  در  باید  خارجه  وزارت  معتقدم  گفت:  نماینده مجلس  یک 
FATF فعال تر عمل کند و مجمع تشخیص مصلحت نظام، مجلس و 
افکار عمومی را متقاعد کند، زیرا به هر شکل یک پروژه بین المللی است 
که نپذیرفتنش تبعات دارد، البته پذیرفتنش هم ممکن است تبعاتی 
داشته باشد اما به هر حال باید همواره آن درصدی که برای کشور فایده 
دارد و موثر است بیشتر مدنظر وزارت خارجه باشد و محورهایش را 

برای دستگاه های مختلف از جمله خود مجمع تشخیص تشریح کند.
شهریار حیدری درباره این که برخی مدعی شده اند که تعدادی از 
سندهای بین المللی مانند سند ۲۰۳۰ با حق تحفظ در کشور اجرایی 
می شود اما بعدا این موضوع تکذیب شد و این سوال مطرح شد که 
آیا نمی توان برخی از معاهدات بین المللی مانند پالرمو و CFT و به 

طور کلی FATF را در کشور با حق تحفظ اجرایی کرد تا مشکلاتی که 
در این حوزه وجود دارد از بین برود، گفت: برنامه ۲۰۳۰ یک برنامه 
جهانی است و دنبال این هستند که همه کشورها از آن تبعیت کنند. به 
بخشی از موارد جمهوری اسلامی نقد دارند، از قرار آیین نامه ای که در 
این ارتباط تنظیم شده است و بین المللی است برخی کشورها می توانند 
از مواردی تبعیت نکنند و این محل اختلاف است. یکی، دو بار هم در 
این ارتباط در مجلس بحث شد و گفتند اگر مواردی را دولت و نظام 
جمهوری اسلامی ایران نپذیرد و بعضی از موارد را بپذیرد، قابل قبول 

است و وزارت خارجه محور این کار بود.
در  بعدها آمدند  داد:  ادامه  اسلامی  شورای  مجلس  نماینده  این 
بپذیریم  را  موارد  و  همه بندها  باید  همه  نه  گفتند  مجلس  جمع 
در  که  است  این  قضیه  این  واقعیت   نمی پذیرند،  اینصورت  غیر  در 
چنین بحث های بین المللی برای کشورهایی که نپذیرند تبعاتش بیشتر 
است بنابراین بهتر است روی این موضوع با یک نگاه واقع بینانه کار 

کنند و باید شرایط بین المللی را در این ارتباط درک کرد.
به گزارش ایلنا، وی تاکید کرد: جایگاه جمهوری اسلامی در نظام 
بین الملل قابل تعریف است وزارت خارجه با درک این جایگاه و همچنین 
نگاه بین المللی به موضوع باید مجددا بیاید دستگاه ها، نهادها، افراد و 
اشخاص صاحب نفوذ را توجیه کند که برخی پروژه ها را باید بپذیریم و 
نهایتا عضو شویم در غیر اینصورت ممکن است تبعاتی برای ما داشته 
باشد. یک عده هم معنقد هستند هیچ تبعاتی ندارد و نپذیرفتنش هم 
مشکل نیست. در حالی که این ها یک بحث بین المللی است که قرار 
است کشورها عضو شوند آن هم در راستای شفاف سازی فعالیت های 

بین المللی کشورها و در همه عرصه ها از جمله بحث مبارزه با تروریسم 
و مسائل دیگر شفاف سازی صورت می گیرد.

نماینده قصر شیرین در مجلس شورای اسلامی یادآور شد: ما همیشه 
و همواره در مقابل تروریسم ایستاده ایم و این موضوع را باید با یک نگاه 
واقع بینانه بررسی کنیم و وزارت خارجه هم باید دنبال تبیین موضوع 
و تعریف این موضوع برای مردم، مسئولین و همچنین نهادهایی که 
منتقد این بحث هستند باشد و برای پذیرش آن ها تلاش کرده و  آنها 

را قانع کند.
وی درباره ایراداتی که مجمع نسبت به برخی بندها FATF داشته 
موارد  این  که  است  موارد  از  بخشی  به  مجمع  ایراد  گفت:  است، 
مجلس  مانند  قانون گذاری  جایگاه  یک  باید در  و  است  تخصصی 

درباره اش بحث شود.
پروژه  این  در  باید  خارجه  معتقدم وزارت  کرد:  عنوان  حیدری 
فعال تر عمل کند و مجمع تشخیص مصلحت نظام، مجلس و افکار 
عمومی را متقاعد کند، زیرا به هر شکل یک پروژه بین المللی است که 
نپذیرفتنش تبعات دارد، البته پذیرفتنش هم ممکن است تبعاتی داشته 
باشد اما به هر حال باید همواره آن درصدی که برای کشور فایده دارد 
و موثر است بیشتر مدنظر وزارت خارجه باشد و محورهایش را برای 

دستگاه های مختلف از جمله خود مجمع تشخیص تشریح کند.
 وی ادامه داد: بررسی این موارد نیازمند کارشناسان خبره است که در 
این ارتباط برخی توجیه شوند صرف اینکه مجمع نظری بدهد که ممکن 
است مغایر نظر دستگاه های دیگر مانند مجلس و افکار عمومی باشد، 

کافی نیست و فعالیت دیپلماسی بیشتری می طلبد.

وقتی نقشه راه ارزی دقیقی وجود ندارد

جلسه ارزی در بهارستان
جلسه غیرعلنی مجلس شورای اسلامی به منظور بررسی مسائل اقتصادی و وضعیت بازار ارز روز گذشته برگزار شد. در این جلسه که با حضور معاون اول 
رئیس جمهوری، وزیر اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزی برگزار شد، محمد باقر قالیباف رئیس مجلس درباره جلسه غیر علنی نمایندگان درباره تحولات بازار 
ارز گفت: باتوجه به اهمیت مسائل ارزی در کشور که نیازمند یک هماهنگی جدی و قوی بین دولت و مجلس برای سامان دادن این بازار است به جمع بندی 

های خوبی در این جلسه رسیدیم. ان شاءالله با هماهنگی شکل گرفته و اقدامات و حرکت های دولت بر این مشکل فائق خواهیم آمد.

وزارت خارجه باید مجمع تشخیص و مجلس را در مورد FATF متقاعد کندیک نماینده مجلس مطرح کرد

سخنگوی هیات 
رئیسه مجلس 
گفت: مجلس 

معتقد است 
که نقش راه 
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این نقشه راه به 

سرعت شکل 
نگیرد دولت 
نمی تواند در 

بازار ارز اعمال 
حاکمیت کند

فرمانده نیروی هوافضای سپاه در تازه ترین سخنانش از رونمایی موشک کروز پاوه 
خبر داده و جزئیاتی درباره موشک هایپرسونیک ایرانی ارائه کرده و گفته است دیگر 

هیچ موشک غیرنقطه زنی نمی سازیم.
به گزارش ایسنا، سردار امیرعلی حاجی زاده در یک گفت وگوی تلویزیونی  به 
مناسبت روز پاسدار و با هدف تشریح دستاوردهای تازه نیروی هوافضای سپاه نکات 
تازه ای از پیشرفت توانایی موشکی ایران، آینده برنامه موشکی جمهوری اسلامی و 

ساخت پهپادها و ماهواره برها بر زبان آورد.
او در این گفت وگو نیروهای مسلح جمهوری اسلامی را مسلط بر پایگاه های 
آمریکا در منطقه توصیف کرد و یادآور شد: هر زمان اراده کنیم آن ها را می زنیم. 
ما قادریم تا ۲ هزار کیلومتر ناوهای آمریکایی را بزنیم که این فاصله هم به احترام 

اروپایی هاست که انشاءالله احترام خود را نگه دارند.
این  با  نیز  هایپرسونیک  موشک  درباره  سپاه  هوافضای  فرمانده  توضیحات 
نتیجه گیری همراه شد که نه می توان سامانه ای ضد آن ساخت و نه برترسازی 
آمریکا با وجود این موشک معنادار است. موشکی که به گفته حاجی زاده در خارج 
از جو قادر به مانور است و در ۳۰۰ تا ۴۰۰ کیلومتری هدف روشن می شود و سرعتی 
بیش از ۱۲ تا ۱۳ ماخ )حداکثر سرعت صوت که هر واحد آن برابر با ۱۲۳۴ کیلومتر 

در ساعت است( دارد.

تا  افزایش کارایی سرجنگی ها  کاهش وزن موشک های دوربرد به یک چهارم، 
ده برابر، کاهش زمان آماده سازی آن به یک ششم نسبت به گذشته و اعلام رونمایی 
از موشک کروز با برد ۱ هزار و ۶۵۰ کیلومتر با نام »پاوه« در کنار تأکید بر اینکه 
اکنون با کروزها و پهپادها تهدید برای دشمن را ۳۶۰ درجه کردیم و از هر طرف 
قابلیت زدن اهداف را داریم، دیگر بخش های پراهمیت سخنان حاجی زاده در این 

گفت وگو بود.
اما برنامه موشکی ایران چه مسیری را طی کرد تا موشک های بالستیک خود را از 
نظر برد و دقت به نقطه کنونی برساند؟ تا پیش از سال ۱۳۹۴ و رونمایی از موشک 
»عماد«، موشک های ایرانی صرفاً به دقت حاصله از سامانه های ناوبری و هدایت و 
کنترل کلی موشک می رسیدند اما پس از جدایی از بدنه موشک دیگر قابل تصحیح 
مسیر یا افزایش دقت نبودند. نقصی که با عملیاتی شدن موشک عماد که سرجنگی 
جداشونده اش از سامانه هدایت و کنترل تا انتهای مسیر برخوردار بود تا اندازه 
زیادی برطرف شد و در گام بعدی موشک های بردبلند ایران تا حد نقطه زنی )خطای 

کمتر از پنج متر( پیش رفت.
در ادامه همین مسیر قابلیت نقطه زنی به موشک های بردبلند تا ۲ هزار کیلومتر 
برد ۸۰۰  )با  تا موشک های »قیام«  یافت و سپس  نیز گسترش  همچون »قدر« 
کیلومتر( و »خرمشهر« )با برد ۱۸۰۰ تا ۲ هزار کیلومتر( هم پیش رفت و در نهایت 

موشک های »شهاب ۲« )با برد ۸۰۰ کیلومتری( هم از این پیشرفت بی نصیب نماند، 
هرچند قابلیت تصحیح مسیر و دستیابی به دقت بسیار بالا در این موشک ها وجود 
داشت اما سرجنگی ها همچنان روی مدار بیضوی بالستیک حرکت می کردند و همین 
امر امکان تحلیل مسیر طی شده با هدف پیش بینی ادامه آن را برای سپرهای دفاع 

موشکی فراهم می کند و شانس درگیری مؤثر با پرتابه مهاجم را افزایش می دهد.
از همین جا ایده توسعه سرجنگی های بالستیک با قابلیت مانور در فاز نهایی 
در برنامه موشکی ایران جایگاه ویژه ای یافت و طراحی سرجنگی هایی که از مدار 
بالستیک و محاسبه پذیر برای سامانه های دفاع موشکی خارج باشند و سامانه دشمن 
در پیش بینی مسیر و در نتیجه قفل روی آن ها دچار مشکل شود، در دستور کار 

قرار گرفت تا امکان مقابله سپر دفاع موشکی با آن ها به نزدیک صفر برسد.
از سوی  آبان ماه  در ۱۸  هاپیرسونیک  موشک  خبر ساخت  اعلام  با  ایده  این 
دفاع  دشواری  گرفت.  خود  به  عملیاتی  جنبه  سپاه  هوافضای  نیروی  فرمانده 
دربرابر قدرت تخریب گری هایپرسونیک به دلیل سرعت بسیار بالا، مانورپذیری 
و پیش بینی ناپذیری مسیر پرواز و برد کافی برای قراردادن اهداف فراقاره ای، سلاح  
قدرتمند و بازدارنده ای در اختیار نیروهای مسلح جمهوری اسلامی گذاشته است 
که اعلام جزئیات تازه ای از آن در گفت وگوی اخیر حاجی زاده نشان می دهد حتی 
اگر امکان رونمایی از موشک هایپرسونیک به دلیل خروج از جو دشوار باشد، برنامه 

موشکی ایران و ساخت ماهواره برها و پهپادهای ایرانی که به فروش آخری به روسیه 
هم رسیده روندی را در سال های اخیر طی کرده که »اگر دشمنان آن را باور نکردند 

هم مهم نیست؛ روز حادثه مشخص می شود.«

فرمانده نیروی هوافضای سپاه تشریح کرد
ونمایی از موشک هایپرسونیک ایرانی ر
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